
DPr-BRM-II.0012.22.5.204 

Protokół nr 5/II/2024 

 

posiedzenia Doraźnej Komisji ds. Rodziny, Dzieci i Młodzieży w Łodzi 

Rady Miejskiej w Łodzi 

z dnia 14 lutego 2024 r.  

 

 

I. Obecność na posiedzeniu: 

 

stan Komisji   -   6 radnych  

 

obecnych   -   5 radnych  

 

nieobecnych  -   1 

         

oraz zaproszeni goście. 

 

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 i nr 2   do niniejszego protokołu. 

 

Zaproszenie dla radnych na posiedzenie stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

 

Zaproszenie dla gości na posiedzenie stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 

 

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył: 

 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski. 

 

III. Proponowany porządek posiedzenia: 

 

1. Przyjęcie porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołu nr 4/XI/23 z dnia 24 listopada 2023 r.  

3. Informacja na temat założeń i realizacji programu Odporna szkoła - bezpieczny mŁodziak. 

4. Informacja na temat działań Zespołu Interdyscyplinarnego przeciwdziałania przemocy  

     w rodzinie za 2023 rok.  

5. Informacja na temat realizacji programu Łódzka Sieć Szkół Promujących Zdrowie. 

6. Przedstawienie założeń Programu Wspierania Rodziny na lata 2024-2026. 

7. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 
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IV. Przebieg posiedzenia i przyjęte ustalenia. 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski powitał radnych oraz zaproszonych gości. 

Na podstawie listy obecności Przewodniczący stwierdził quorum niezbędne do prowadzenia 

obrad i podejmowania prawomocnych uchwał i opinii.  

 

Następnie Przewodniczący poinformował, że niniejszy porządek został poszerzony  

Aneksem nr 1. 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podniesienia 

wysokości wynagrodzenia dla rodzin zastępczych zawodowych, rodzin zastępczych 

zawodowych pełniących funkcję pogotowia rodzinnego oraz prowadzących rodzinny 

dom dziecka – druk nr 32/2024. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie podniesienia wysokości kwoty dodatku 

przysługującego rodzinie zastępczej oraz prowadzącemu rodzinny dom dziecka  na 

pokrycie zwiększonych kosztów utrzymania dziecka lub osoby, która po osiągnięciu 

pełnoletności nadal przebywa w rodzinie zastępczej lub rodzinnym  domu dziecka, 

na zasadach określonych  w art. 37 ust. 2-6 ustawy z dnia 9 czerwca 2011 r.  

o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej, legitymujących się orzeczeniem o 

niepełnosprawności lub orzeczeniem o znacznym lub umiarkowanym stopniu 

niepełnosprawności – druk nr 33/2024. 

Przewodniczący przedstawił proponowany porządek posiedzenia po zmianach.  

 

Proponowany porządek po zmianach: 

1. Przyjęcie porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołu nr 4/XI/23 z dnia 24 listopada 2023 r.  

2a.Zaopiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podniesienia wysokości 

wynagrodzenia dla rodzin zastępczych zawodowych, rodzin zastępczych zawodowych 

pełniących funkcję pogotowia rodzinnego oraz prowadzących rodzinny dom dziecka – druk 

nr 32/2024. 

2b. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie podniesienia wysokości kwoty dodatku 

przysługującego rodzinie zastępczej oraz prowadzącemu rodzinny dom dziecka  na pokrycie 

zwiększonych kosztów utrzymania dziecka lub osoby, która po osiągnięciu pełnoletności nadal 

przebywa w rodzinie zastępczej lub rodzinnym  domu dziecka, na zasadach określonych  w art. 

37 ust. 2-6 ustawy z dnia 9 czerwca 2011 r. o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej, 
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legitymujących się orzeczeniem o niepełnosprawności lub orzeczeniem o znacznym lub 

umiarkowanym stopniu niepełnosprawności – druk nr 33/2024. 

3. Informacja na temat założeń i realizacji programu Odporna szkoła - bezpieczny mŁodziak. 

4. Informacja na temat działań Zespołu Interdyscyplinarnego przeciwdziałania przemocy  

     w rodzinie za 2023 rok.  

5. Informacja na temat realizacji programu Łódzka Sieć Szkół Promujących Zdrowie. 

6. Przedstawienie założeń Programu Wspierania Rodziny na lata 2024-2026. 

7. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

 

Ad pkt 1. Przyjęcie porządku posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji przedstawił proponowany porządek posiedzenia po zmianach. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie przyjęcie porządku. 

Komisja przyjęła  porządek obrad przez aklamację. 

 

Ad pkt 2. Przyjęcie protokołu  4/XI/23 z dnia 24 listopada 2023 r. 

Uwag nie zgłoszono.  

Komisja przyjęła  protokół przez aklamację.  

 

Ad pkt 2a. Zaopiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podniesienia 

wysokości wynagrodzenia dla rodzin zastępczych zawodowych, rodzin zastępczych 

zawodowych pełniących funkcję pogotowia rodzinnego oraz prowadzących rodzinny dom 

dziecka – druk nr 32/2024. 

Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej p. Marlena Mazerant 

omówiła projekt uchwały wraz uzasadnieniem.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  

Faza pytań i dyskusji.  

Brak pytań.  

Brak głosów w dyskusji.  

 

Przewodniczący Komisji poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

Komisja w głosowaniu przy 5 głosach „za”, przy braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Ad pkt  2b. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie podniesienia wysokości kwoty 

dodatku przysługującego rodzinie zastępczej oraz prowadzącemu rodzinny dom dziecka  

na pokrycie zwiększonych kosztów utrzymania dziecka lub osoby, która po osiągnięciu 

pełnoletności nadal przebywa w rodzinie zastępczej lub rodzinnym  domu dziecka, na 

zasadach określonych  w art. 37 ust. 2-6 ustawy z dnia 9 czerwca 2011 r. o wspieraniu 

rodziny i systemie pieczy zastępczej, legitymujących się orzeczeniem  

o niepełnosprawności lub orzeczeniem o znacznym lub umiarkowanym stopniu 

niepełnosprawności – druk nr 33/2024. 

Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej p. Marlena Mazerant 

omówiła projekt uchwały wraz uzasadnieniem.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  

Faza pytań i dyskusji.  

Brak pytań.  

Brak głosów w dyskusji.  

 

Przewodniczący Komisji poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

Komisja w głosowaniu przy 5 głosach „za”, przy braku głosów „przeciw” i braku głosów 

„wstrzymujących się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Ad pkt 3. Informacja na temat założeń i realizacji programu Odporna szkoła - bezpieczny 

mŁodziak. 

Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji p. Płaszczyk: Od jesieni 2023 r. jest realizowany 

pilotażowy, miejski program profilaktyczno-szkoleniowy „Odporna szkoła=Bezpieczny 

mŁodziak", który zapewni kompleksowe wsparcie w kryzysowych sytuacjach dla uczniów, 

rodziców i nauczycieli.  

Celem miejskiego programu profilaktyczno-szkoleniowego jest stworzenie systemu wsparcia 

dla młodzieży, która doświadcza trudności. Mogą to być problemy w szkole lub w domu,  

w relacjach z rówieśnikami i dorosłymi, zaburzenia psychiczne, przemoc, a nawet skłonności 

samobójcze. W każdym z tych przypadków najważniejsza jest szybka reakcja dorosłych – 

nauczycieli i rodziców. Miejski program wyposaży ich w umiejętności, które pozwolą im 

dostrzec pierwsze objawy kryzysu u dziecka i otoczyć je profesjonalną opieką.   

Podstawą programu są szkolenia i konsultacje prowadzone przez wykwalifikowanych 

trenerów, a skierowane do całego środowiska szkolnego – począwszy od dyrektorów, przez 

nauczycieli, a na pracownikach administracji skończywszy. Każda z tych osób dowie się, na co 
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zwracać uwagę i jak działać, gdy dziecko boryka się z trudnościami. Na podobne wsparcie 

mogą liczyć rodzice, którzy nauczą się m.in. jak rozmawiać z dziećmi, by te im ufały  

i w pierwszej kolejności to właśnie u nich szukały pomocy. Szkolić się będą również sami 

uczniowie – zdobędą umiejętności, które pozwolą im odpowiednio reagować na problemy 

rówieśników. Rozpoczęliśmy pilotaż od konferencji, która była adresowana do dyrektorów 

 i wicedyrektorów szkół podstawowych i ponadpodstawowych. Chcemy najpierw budować 

sojusz z dyrektorami, którzy będą umieli potem zainspirować swój zespół do tego, że szkoła 

być może będzie realizowała program pilotażowy, gdzie pracownicy będą objęci wsparciem, 

szkoleniami, konsultacjami a na końcu superwizją. W następnym kroku, w grudniu 

rozpoczęliśmy pod kierownictwem poradni szkolenia wicedyrektorów i specjalistów szkół. 

Pracujemy metodą schodkową tak, aby schodzić coraz bliżej ucznia, ale żeby budować 

kompetencje i umiejętności szerszej kadry w placówce.  

Pilotażem planujemy objąć 20 łódzkich szkół, gdzie będziemy prowadzić specjalistyczne 

warsztaty dla kadry pedagogicznej, pracowników administracji. Na koniec chcemy trafić  

z warsztatami  i zajęciami antykryzysowymi do uczniów i rodziców. Marzy nam się, aby  na 

finał  naszego programu, mogli zaproponować placówkom, które  będą w pilotażu superwizję.” 

 

Psycholog Poradnia Pedagogiczno-Psychologiczna p Hanna Arend: „Tytuł programu, 

Odporna szkoła = Bezpieczny mŁodziak mówi, że w zależności jaką będziemy mieli szkołę to  

wpływa na ich kondycję. Kondycja psychiczna nauczycieli i osób pracujących w szkole nie 

może nie mieć wpływy  na kondycję psychiczną dzieci. W zeszłym roku ponad 2139 dzieci 

popełniło próbę samobójczą. Coraz częściej mamy do czynienia z sytuacjami kryzysowymi. 

Zastanawiamy się, co zrobić, żeby faktycznie przyniosło to efekt. Od wielu lat prowadzone są  

zajęcia profilaktyczne, ale uważamy, że dorośli są odpowiedzialni i dziecko powinno mieć 

wsparcie w dorosłych. To relacja miedzy nauczycielem, pracownikiem szkoły a uczniem 

decyduje o tym, jak ten uczeń radzi sobie na terenie szkoły. Dlatego też zdecydowaliśmy  na 

takie całościowe podejście.” 

Początkowo programem zostanie objęta młodzież siódmych klas szkół podstawowych oraz 

pierwszych klas szkół średnich – łącznie około 1500 osób z 20 łódzkich szkół. Dla każdej  

z nich przygotowany zostanie indywidualny plan działania, dostosowany do potrzeb danej 

społeczności. W przyszłości programem mają zostać objęte wszystkie placówki w mieście.”  

 
Ad pkt 4. Informacja na temat działań Zespołu Interdyscyplinarnego przeciwdziałania 

przemocy w rodzinie za 2023 rok.  
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Informacja na temat działania Zespołu stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

Przewodnicząca Zespołu p. Marzena Pajor: „Zespół Interdyscyplinarny został powołany 

zarządzeniem Prezydenta Miasta Łodzi, który ma na celu koordynowanie systemu 

przeciwdziałania przemocy domowej na szczeblu samorządu terytorialnego.  

W 2023 r. wszczęto łącznie 1629 procedur „Niebieskie karty”. Kontynuowano 1206 kart z 

poprzedniego okresu z czego 40 były to rodziny, dla których karty zostały ponownie.  

W 2023 r. procedowano 2820 kart. Liczba rodzin objętych w 2023 r.  procedurą wyniosła 2 795. 

Ze statystyk wynika, że liczba osób doświadczających przemocy w rodzinie nie uległa zmianie 

na przestrzeni lat. Największą grupę stanowią kobiety, w 2023 r. – 2225 kobiet, co stanowi  – 

78%. Mężczyźni doświadczający przemocy – 317 osób, dzieci – 933 osoby. Ilość wydanych 

niebieskich kart w 2023 r. zwiększyła się o 2 około 25% w stosunku do lat poprzednich. Wpływ 

na to mogła mieć zmiana przepisów ustawy z 22 czerwca 2023 r. Chodzi o zmianę definicji 

przemocy, a także podmiotowego zakresu czyli kafeterii osób, które zgodnie z ustawą mogą 

być osobami doznającymi przemocy i gdzie może być procedowana niebieska karta. 

Największa grupą , która wcześniej nie była objęta procedurą to są osoby, które pozostawały  

w trwałej  relacji uczuciowej niezależnie od wspólnego zamieszkania bądź osoby pozostające 

obecnie lub w przeszłości we wspólnym pożyciu. Jeśli chodzi o zmiany  działania Zespołu to 

zmieniła się struktura organizacyjna Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi. Teraz pracą 

związaną z przemocą domową zajmuje się  Wydział Przeciwdziałania Przemocy Domowej.” 

 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski zapytał o współpracę z Policją, kuratorami. 

 

Przewodnicząca Zespołu p. Marzena Pajor: „ z racji skupienia procedur w jednym miejscu, 

uważam, że znacznie poprawiła się współpraca z Policją. Zmienił się sposób procedowania kart 

- osobami zajmującymi się kartami jest dzielnicowy i pracownik socjalny. Jestem po spotkaniu 

z zastępcą komendanta Policji – w ciągu tego miesiąca odbywają się szkolenia dotyczące 

sposobu realizowania procedur dla policji patrolującej czyli dla tych policjantów, którzy 

najczęściej zakładają kartę. Nie mam uwag do współpracy, elementem utrudniającym prace są 

tylko ograniczenia kadrowe. Jeśli chodzi o inne służby, nie otrzymałam żadnych zgłoszeń  

związanych z problemami dotyczącymi współpracy.” 

 

Ad pkt 5. Informacja na temat realizacji programu Łódzka Sieć Szkół Promujących 

Zdrowie. 
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Zastępca Dyrektora Wydział Zdrowia i Opieki Społecznej p. Iwona Iwanicka: „ Program 

próbujemy reanimować po epidemii COVID-19. Jest to raczej sposób organizacji działań na 

rzecz zdrowia na poziomie szkoły. Jest to bardziej narzędziowe przedsięwzięcie i tak to było 

od początku przez Światową Organizację Zdrowia wprowadzane. Nie ma żadnego sztywnego 

katalogu działań, który taka szkoła powinna realizować, bardziej jest określona formuła, w jaki 

sposób te działania powinny być organizowane i co takie standardy szkoły promującej zdrowie 

powinny zapewnić.” 

 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski zapytał, czy Wydział dysponuje środkami 

finansowymi  na ten Program? 

 

Zastępca Dyrektora Wydział Zdrowia i Opieki Społecznej p. Iwona Iwanicka: „ nie, to są 

działania realizowane oddzielnie. Nigdy nie było środków z budżetu gminy na ten Program. 

Liczba placówek zmienia się, zaczynaliśmy do szkół podstawowych, potem doszły 

przedszkola, gimnazja.  Teraz może być około 130 placówek. Współpracujemy bezpośrednio 

ze szkołami a także z Wydziałem Edukacji.” 

 

Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji p. Elżbieta Płaszczyk: „są to zadania, które 

większość z naszych placówek wypełnia.  Wpisują się w program działania każdej placówki 

oświatowej. Warto byłoby odświeżyć go i nadać mu większe znaczenie.” 

 

Zastępca Dyrektora Wydział Zdrowia i Opieki Społecznej p. Iwona Iwanicka: „ dzięki 

współpracy z Wydziałem Edukacji wysłaliśmy informację o konferencji dla wszystkich 

zainteresowanych placówek, jak uczyć dzieci w różnorodnym społeczeństwie. Konferencja 

odbędzie się w przyszłym tygodniu, we wtorek. Zgłoszeń mamy około 20.” 

 

Radna p. Ewa Bujnowicz-Zelt: „ chciałam dodać, przy projekcie mŁodziak realizowanym 

 z udziałem Wydziału Zdrowia był podobny problem. Zgłosiło się bardzo dużo osób , była lista 

rezerwowa. Zastanawialiśmy się, jaki wprowadzić system, żeby wszystkich 

usatysfakcjonować. Na trzy dni przed miałyśmy około 20 wolnych miejsc. Osobiście 

jeździłyśmy po  szkołach  rozwożąc plakaty.” 
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Ad pkt 6. Przedstawienie założeń Programu Wspierania Rodziny na lata 2024-2026. 

Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej ds. pomocy środowiskowej 

p. Kamila Smyczek: „ Program Wspierania Rodziny w Łodzi” opracowany na lata 2024 -2026 

to realizowany w cyklach 3-letnich gminny program przygotowany w oparciu o art. 

176 pkt. 1 ustawy z dnia 9 czerwca 2011 r. o wspieraniu rodziny i systemie pieczy 

zastępczej (Dz. U. z 2023 r. poz. 1429). Program uwzględnia obszary wsparcia 

wskazane w art. 8. pkt. 1. cytowanej ustawy, zgodnie z treścią której, rodzinie 

przeżywającej trudności w wypełnianiu funkcji opiekuńczo – wychowawczych wójt zapewnia 

wsparcie. 

Informacja na temat założeń Programu stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Faza pytań i dyskusji. 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski zapytał jakie jest zainteresowanie 

Programem wśród organizacji samorządowych? 

Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej ds. pomocy środowiskowej 

p. Kamila Smyczek: „przede wszystkim mówimy o współpracy w ramach prowadzenia 

poradnictwa specjalistycznego. W tym roku mamy wyłoniony podmiot w postaci fundacji 

wsparcia psycho-społecznego.  Mamy coraz większe  zainteresowanie, może życzylibyśmy 

sobie większego.” 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski zapytał o współpracę z asystentami 

rodziny. 

Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej ds. pomocy środowiskowej 

p. Kamila Smyczek: „ problem z asystentami jest taki, że ustawa wskazuje konkretną liczbę 

rodzin jaka mogą się opiekować. To jest dobre, że nie pozwala się na przeciążanie asystentów. 

Działania podejmowane przez asystentów są bardzo obszerne. Współpraca jest czasem 

długotrwała i ma duży ciężar emocjonalny. Od tego są superwizje, jest to pewnego rodzaju 

rozwiązanie.  Rozwiązanie, które kiedyś przyjęliśmy w ramach MOPS jest skumulowanie 

asystentów w rękach jednego przełożonego.” 

 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski: „ czy istnieje możliwość, aby w momencie 

przyjęcia rodziny, dziecka pod waszą opiekę, stworzyć dla dziecka szybsza ścieżkę dostępu do 

specjalistów żeby nie było tak,  że oczekiwanie na pomoc może wiązać się z  zagrożeniem 

pomocy dla tej rodziny.” 
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Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej ds. pomocy środowiskowej 

p. Kamila Smyczek: „ teraz współpracujemy z fundacją wsparcia psycho- społecznego  i ta 

ścieżka jest krótsza.” 

 

Ad pkt 7. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

Nie wniesiono żadnych spraw. 

 

Przewodniczący Komisji p. Krzysztof Makowski podziękował  za udział w obradach 

 i zamknął posiedzenie Komisji. 

 

   Protokół sporządziła     Przewodniczący Komisji 

 

   Joanna Kaźmierczyk                                 Krzysztof Makowski 

 

 


